
انفجار قیمت ها در راه استچهار نکته درباره سخنان مدیرعامل شرکت ملی نفت
رضارضائیزاده

تحقیرشدگی در چارچوب های خودساخته

آقای محسن خجســته مهر، مدیرعامل شرکت 
ملــی نفت ایران در گفت وگویی بــا روزنامه ایران، 
مطالب قابل تاملی مطرح کرده که هرکسی از نفت 
اطلاعی نداشته باشد و این گفت وگو را بخواند فکر 
می کند هشت سال در نفت هیچ کاری انجام نشده 
و حالا آنگونه که ایشان گفته »کارهایی در این سه، 
چهار ماه انجام داده ایم که در مقایسه با هشت سال 
اصلا زمان زیادی نیســت.« البته نگاه من، تفکیک 
این دولت و آن دولت نیســت ولی گویا نگاه برخی 
مدیرانی کــه روی کار می آیند، تاکید بر روی این 
تقسیم بندی است. فقط جهت رعایت انصاف و ثبت 
در حافظه تاریخی، چنــد نکته از مصاحبه را مرور 

کنیم.
1- ایشان از عدم النفع فسخ قرارداد میدان نفتی 
آزادگان با چینی ها در دولت قبل ســخن گفته اند. 
درحالی کــه همــگان می دانند که دلیل فســخ 
قرارداد، وقت تلف کــردن چینی ها بود؛ کاری که 
در پروژه های مشابه هم انجام داده بودند. چینی ها 
حتی تعداد دکل های حفاری مورد نیاز برای پروژه 
را هم تامین نکردند و سرانجام پس از چند اخطار، 
از پروژه خلع ید شدند. آقای خجسته مهر همچنین 
از این که پروژه به شــرکت های داخلی واگذار نشد 
انتقاد کرده اند اما این نکته را نادانسته یا شاید هم 
تعمدا ناگفته گذاشته اند که هدف مهم در آزادگان، 
نــه صرفا تولید، بلکه افزایــش ضریب بازیافت بود 
کــه در این میدان، فاجعه اســت؛ هدفی که برای 
افزایش ضریب بازیافت با سرمایه گذاری شرکت های 
خارجی دنبال شد اما با بازگشت تحریم، به سرانجام 
نرســید. جالب اینجاست که ایشــان همانطور که 
مخالف است که چرا چینی ها را از آزادگان خلع ید 
کردیم، مخالف است که چرا در یادآوران با چینی ها 

مدارا کردیم!
2- مدیرعامــل شــرکت ملی نفــت گفته چرا 
قرارداد توســعه فاز 11 پارس جنوبی با شــرکت 
داخلی، کان لم یکن شــده و هشــت سال منتظر 
توتال مانده اند! به ایــن روند دقت کنید: در دولت 
محمود احمدی نژاد که تحریم ها آغاز شده و توتال 
رســما از فاز 11 کنار کشیده بود، باز هم دوستان 
آقای خجسته مهر در آن دولت به مدت سه سال تا 
پایان سال 91 یعنی چند ماه مانده به پایان دولت، 

منتظر توتال ماندند! بعد چون آقای رستم قاسمی، 
وزیر نفت وقت قول داده بود تمام پروژه های پارس 
جنوبی تعیین تکلیف می شود، به اجبار فاز 11 را به 
پتروپارس دادند؛ درحالی که این شرکت در آن زمان 
تــوان فنی و مالی لازم برای اجرای این پروژه را که 
متفاوت با سایر فازهای پارس جنوبی بود، نداشت. 
آقای مســعودی، مدیرعامل وقت پتروپارس سال 
9۸ در پاســخ به این سوال شــانا که آیا پتروپارس 
در ســال 91 نمی توانست فاز 11 را توسعه بدهد؟ 
گفته بود: »شــرکت ملی نفت ایران در آن مقطع 
تأمیــن منابع مالی طرح هــای ۳۵ ماهه را در کنار 
دیگر طرح های پــارس جنوبی که قــرارداد آن با 
پیمانکاران به صورت EPC بود، به عهده داشت. به 
نظر شما آیا می توانست هزینه طرح توسعه فاز 11 
را هم تأمیــن کند؟ پتروپارس افزون بر فاز 19 که 
در قالب طرح های ۳۵ ماهه قرار داشت توسعه طرح 
فاز 12 را نیز برعهده داشــت و تأمین مالی فاز 11 
در آن مقطع کار دشــواری برای این شرکت بود«. 
دولت بعد هم می دانســت نه توان مالی و نه توان 
فنی داخلی برای اجرای پروژه کافی نیســت پس 
طبیعی بود با توجه به در پیش بودن برجام، قرارداد 
با توتال در اولویت باشد. قرارداد تیرماه 96 امضا شد 
و کمتر از یک سال بعد، ترامپ از برجام خارج شد. 
بعد هم به چینی ها واگذار شــد که طبق معمول، 
آنها هم رها کردند و رفتند. اگر ســیر این هشــت 
سال را بررسی کنیم، روندی غیرمنطقی طی نکرده 
است. چون همانقدر که انعقاد قرارداد با توتال قابل 
پیش بینی بود، خروج آمریکا از برجام هم غیر قابل 
پیش بینی بود و طبیعی است که وقتی چینی ها هم 
در پروژه نماندند، چاره ای جز رسیدن پروژه به تنها 
عضو باقیمانده کنسرســیوم یعنی پتروپارس نبود. 
پس این که گفته شــود پروژه هشت سال معطل 
شد و به شرکت داخلی رسید درست نیست؛ پروژه 
رونــدی طبیعی را طی کرد و بعد به ســد تحریم 

برخورد کرد.
»فازهــای  گفتــه:  خجســته مهر  آقــای   -۳
پارس جنوبی در شــرایطی از دولــت دهم تحویل 
دولت یازدهم شد که از پیشرفت مناسبی برخوردار 
بود و انتظار بود که این فازها را یکی یکی زودتر از 
چیزی که آنها تمام کردند، وارد مدار کنند.« واقعا 
ایشان از وضعیت پروژه ها در آن زمان خبر ندارند؟! 
پروژه های ۳۵ ماهه که در پارس جنوبی تعریف شد 
قرار بود در همان دولت و پیش از ســال 92 افتتاح 
شود! چرا نشد؟ با چه پیشرفتی به دولت بعد تحویل 

داده شد؟ آقای خجسته مهر از آقای میرکاظمی که 
در دوره کلنگ زنــی فازهای ۳۵ ماهــه وزیر بود و 
الان هم سایه سنگین ایشــان روی نفت احساس 
می شود بپرسند چه شد که فازهای ۳۵ ماهه افتتاح 
نشد؟! در شــرایطی که کشور طی سال های ۸۸ تا 
92 با مشــکل تامین تجهیزات و تامین منابع مالی 
در دوران تحریــم مواجه بــود، کوهی از پروژه های 
نیمه کاره به دولت روحانی رســید و نخستین کار 
وزیر نفت این دولت، اولویت بندی پروژه ها و تمرکز 
روی پروژه هایی که پیشرفت بیشتری داشتند بود. 
ای کاش آقای خجســته مهر آمــاری هم از میزان 
پیشرفت فازهای پارس جنوبی در سال 92 می داد؛ 
بویژه پروژه هایی که قرار بود ۳۵ ماهه افتتاح شوند!
4- مدیرعامــل شــرکت ملــی نفــت در نقد 
پالایشگاه ســازی در دولت قبل گفته: »پالایشگاه 
ســتاره خلیج فارس که پیشــرفت بالایی داشــت 
در نهایــت به بهره برداری رســید. آقایان بیشــتر 
میراث خور کارهای دیگران بودند، نه میراث دار. ای 
کاش میراث دار بودند.« اولا پالایشگاه ستاره خلیج 
فــارس هم از جمله پروژه هایی بــود که اتفاقا باید 
در زمان همان دولتی که آقای خجسته مهر در آن 
مسئولیت داشته، یعنی تا سال 92 افتتاح می شد! 
اما با پیشــرفت نهایی 6۳ درصد که بیشتر حاصل 
احداث خط لوله و آبگیر بود تحویل دولت بعد شد 
و پیشرفت اجرای پالایشگاه ۳۵ درصد بود. هر سه 
فاز ســتاره خلیج فارس در دولت قبل افتتاح شد و 
پروژه های دیگری هم آغاز شــد که اتفاقا الان باید 
قضاوت کرد که آیا دوســتان آقای خجسته مهر در 
وزارت نفــت آقای اوجــی، میراث خور این پروژه ها 
هستند یا میراث دار؟! به عنوان مثال احداث فاز دوم 
پالایشگاه آبادان از ســال 96، یعنی در دولتی که 
آقای خجسته مهر معتقد است پالایشگاهی نساخته، 
آغاز شد و تا شهریور امســال، ۸۵درصد پیشرفت 
داشــته و طبیعتا باید تا پایان امسال یا اوایل سال 
آینده افتتاح شود. یا پروژه گازوئیل سازی پالایشگاه 
اصفهان که در شهریور امسال 9۸ درصد پیشرفت 
داشت و باید تا الان به بهره برداری می رسید. آقای 
خجسته مهر از آقای سالاری مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ســوال کند که 
درصد پیشرفت این پروژه ها در پایان دی ماه امسال 

چقدر است؟ 
درباره سخنان آقای خجسته مهر در این گفت وگو 
می توان باز هم نوشت اما به همین حد بسنده کرده 

و آقای خجسته مهر را به انصاف دعوت می کنیم.

به نظر می رســد دولت عزم خود را برای حذف 
ارز ترجیحی برای کالاهای اساسی جزم کرده است. 
بــا توجه به اینکه تا این لحظــه هنوز توضیح قابل 
قبولــی از مجموعه دولت و شــخص رئیس جمهور 
درایــن خصوص ارائه نگردیده اســت، مجلس هم 
بــه طور ضمنی بــا این امر موافق اســت. اولین و 
مهمترین مســئله ای که پــس از اعمال حذف ارز 
ترجیحی اتفاق می افتد رهاسازی قیمت هاست که 
با توجه به شــرایط اقتصادی ناپایدار کشــور باعث 
بروز تبعات منفی در اقتصاد خواهد شــد، مطمئنا 
این راهکار بهترین راه برای حل مســائل مربوط به 
ارز ترجیحی همچون استفاده صحیح و درست این 
ارز در جای مناســب آن نیست و دولت و مجلس 
باید با بررســی بیشتر نسبت به عبور از این مشکل 

اقدام کنند.
باید بپذیریم که اقتصاد کشــور رانتی اســت و 
اینکه بخواهیم مسئله را با فشار بر مردم حل کنیم 
و یا بحث کســری بودجه را با تحمیل آن به سفره 
مردم مرتفــع کنیم قطعا بهتریــن راهکار نخواهد 
بــود. دولت باید اصلاح ســاختار اقتصــادی را مد 
نظر قرار داده و نباید ســاده ترین راه حل مشکلات 
خود را که همانا برداشــت از ســفره مردم باشد را 
بعنوان اولیــن روش در برنامه ریزی اقتصادی خود 
مــورد توجه قرار دهد، وزیر صمــت و نائب رئیس 
مجلس آقای نیکــزاد در آخرین اظهار نظر خود از 
تخصیص یارانه مســتقیم 110 هزار تومانی به 60 
میلیون ایرانی پس از حذف ترجیجی سخن گفتند 
که بــا تجربه ای که ما در کشــور در این خصوص 
داریم پرداخت یارانه نقدی و رهاســازی قیمت ها 
باعث ایجــاد تورم و شــکاف طبقاتی بیشــتر در 
جامعه و اقتصاد شکننده ایران خواهد بود و تبعات 

 جبــران ناپذیر اجتماعی و امنیتــی در پی خواهد
 داشت.

تجربه یارانه ها در کشــور از دولت احمدی نژاد 
که شــاید ابتدا به نظر می رسید به عنوان جراحی 
اقتصادی عمل لازم و اجتناب پذیری باشد، ولی در 
سال های بعدتر نشــان داد که عدم اجرای صحیح 
قانــون و همچنین عدم تخصیــص بودجه حاصل 
از آزادســازی قیمت ها در بخش تولید، اشــتغال و 
گســترش صادرات به عنوان طرف دیگر اقتصاد و 
همچنین ثابت ماندن میزان آن طی ســال ها نشان 
داد این قانون کارکرد لازم را نداشــته و تبدیل به 
یک تجربه ناخوشایند شد وعملا مبلغ یارانه باتوجه 
به تورم افســار گسیخته این ســال ها هیچ تاثیری 
در زندگی مردم نداشــت. البته که در حال حاضر 
هیچ یارانه پیدا و پنهانــی در بخش های گوناگون 
مثلا انــرژی و غیره به مردم پرداخت نمی شــود، 
و دولتمــردان هــر از گاهی برای جبران کســری 
بودجــه و ســامان دادن به امورات خــود از جیب 
مردم مباحث همچون جراحــی اقتصادی و وجود 
رانت و اصلاح مثلا ســاختار اقتصــادی برای قطع 
دست رانت بگیران از اقتصاد را مطرح می کنند که 
متاسفانه این سیاست ها به ضرر قشر ضعیف جامعه 
می شــود، قطعا با ارز 4200 تومانی نمی توان تورم 
را کنتــرل کرد، باتوجه بــه صاحبنظران این حوزه 
تورم یک پدیده پولی در اقتصاد است که با کنترل 
نقدینگی می تــوان آن را مهار کرد. امری که بیش 
از هر دســتگاهی وظیفه بانک مرکزی می باشد که 
متاسفانه سیاســت دولت ها در دخالت درعملکرد 
بانک مرکــزی و عدم اســتقلال آن بعنوان مرجع 
سیاســتگزار پولی و اعتباری کشور حتما منجر به 

کنترل تورم نخواهد بود.

معمولا دولت ها با برنامه ها و شعارهای گوناگون 
بر ســرکار می آیند ولی خیلــی از آنها در عمل یا 
قابلیت اجرا ندارد یا درست اجرا نمی شود، به عنوان 
مثال شعار رشد ۸ درصدی در بودجه سال 1401 
توسط دولت سیزدهم که هرچند تحقق آن خیلی 
بعیــد به نظر می رســد بانک ها را ملــزم به تامین 
نقدینگی بخــش تولید خواهد کــرد که خود این 
مســئله افزایش نقدینگی موجب افزایش تورم در 
کوتاه مدت خواهد شــد، هرچند تجربه نشان داده 
بخش اعظمی از نقدینگی در نهایت به بخش تولید 
وارد نمی شــود چون عملا در کشــور تولید توجیه 
اقتصادی ندارد و وام هایی که توســط بانک ها برای 
ایجاد اشــتغال داده می شود عمدتا سر از بازارهای 
مالــی و دلالی در می آورد کــه همین موضوع هم 
باعث افزایش مضاعف تورم می گردد. به هر ترتیب 
به نظر می رســد بهبود فضای کســب و کار باید از 
طریق استقلال بانک مرکزی و سیاست گذاری های 
صحیــح در حــوزه اقتصاد صورت پذیــرد و عملا 
نمی توان در کوتاه مدت انتظار کنترل تورم داشت 
امری که در همه این ســالیان بــا ورود دولت در 

تعیین دستوری نرخ ارز صورت می پذیرفته است.
در صورتی کــه دولت بر حــذف ارز ترجیحی 
اصرار داشته باشد بهار و تابستان سختی در انتظار 
مردم خواهد بود و عملا با یک انفجار قیمتی مواجه 
خواهیم بود و ســفره مردم کوچکتر از قبل خواهد 
شــد و پرداخت یارانه نقدی حاصل از آزادســازی 
قیمت ها مشــکلی از مــردم حل نخواهــد نکرد، 
انتظار اســت دولت و مجلس با مشورت با خبرگان 
حوزه های اقتصادی و وســواس بیشــتری موضوع 
حذف ارز ترجیحی را بررسی کنند تا فشار کمتری 

بر مردم وارد شود.

در روزهای گذشــته دو رخداد مهم در کشــور و 
نحوه مواجهه دولت و جامعه با آن، نشان از بلاتکلیفی 
و گرفتــار آمــدن در چارچوب های خودســاخته و 
ساختارهای سخت ذهنی و عینی در ایران دارد. گرچه 
پدیده های مشابه و فراوان در همه حوزه های اقتصادی 
و فرهنگی دیده می شود ولی دو رخداد جاری نمونه 
بارز این معضلات است، یکی پیروزی تیم ملی ایران 
بــر عراق و راهیابی ایران به جام جهانی 2022 دوحه 
قطــر و بحث های پیش آمده برای حضور زنان ایرانی 
در ورزشگاه ها و فشار فیفا و دیگری موضوع مذاکرات 
برجامــی در وین و منتهی شــدن ایــن مذاکرات با 

گفت وگوی مستقیم با آمریکا. 
به توجه به اینکه بحث حضور زنان در ورزشگاه در 
دولت های نهم و دهم شــکل گرفت ولی در سال 9۸ 
مجددا مطرح شد و حدود ۳ هزار نفر از زنان در دولت 

قبــل در بازی ایران و کــره حضور یافتند. بحث های 
زیادی از فشــار فیفا برای حضور زنان در ورزشــگاه 
مطرح است و مسئولین فوتبال به صورت رسمی رد 
یا تایید نکرده اند. هرچند از آنجایی که ابهامات زیادی 
درخصوص فروش بلیت بازی اخیر وجود دارد و برخی 
رسانه ها حضور اقلیت خانم ها در ورزشگاه را به صورت 
گزینشی مطرح کرده اند. در هر صورت پس از مدت ها 
استادیوم آزادی شاهد حضور بانوان بود و این اتفاق به 
سبب ناگزیری و با فشار بر دولت از سوی فیفا نشانه 
مثبتی است. از سویی دبیر کل فدراسیون فوتبال در 
ماه گذشــته با اشاره به حضور بانوان در ورزشگاه ها و 
تدوین طرحی در این زمینه گفته اســت: طرح ورود 
بانوان به ورزشــگاه به مجلس ارائه شــده است که با 
تصویــب این طرح حضور بانوان در ورزشــگاه ها آزاد 

می شود.
نکته مهم این است که مطالبه ای مهم و جدی که 
مرتبط با نشاط اجتماعی بانوان است و حداقل نیمی از 
افراد جامعه را در بر می گیرد و موانع شرعی و حقوقی 
ندارد چرا باید اینگونه با ســختی و تاخیر و با فشــار 

نیرویی خارجی به صورتی نمادین پاســخ داده شود. 
چنانچــه پیرو آزادی های اجتماعی که در مفاد قانون 
اساسی تصریح شــده از ابتدا تمهیداتی برای حضور 
زنان در ورزشگاه ها در نظر گرفته می شد در بلند مدت 
همانند بسیاری از معضلات اجتماعی فرهنگ سازی 
شده و اکنون این مسئله اینگونه پیچیده نبود. مهم تر 
اینکه چرا نمایندگان مردم نباید در این ماجرا بصورت 
داوطلبانه از حقوق ورزشــکاران و ورزش دوســتان 
صیانت کنند. شایسته نیست خودمان در درون خانه 
مســئله را حل و فصل کنیم تــا اینکه نیرویی خارج 
از مرزها بــه هواخواهی از بانــوان و جوانان طرفدار 
فوتبــال برآیند و موجب شرمســاری و تحقیر دولت 
و ســازمان های ورزشی شود؟ سویه دیگر این مسئله 
این اســت که جامعه به این باور می رســد که برای 
احقاق حقوق شهروندی نمی تواند به شخص یا نهادی 
در داخل امیدوار باشــد و بــرای پیگیری آزادی های 
اجتماعی خود باید نگاهی به خارج از مرزها داشــته 

باشد و از نهادهای بین المللی استمداد کند.
ادامهدرصفحه2

یادداشتسرمقاله

یادداشت

افزایش دوباره شمار شهرهای قرمز کرونایی در کشور
بنابر اعلام آخریــن وضعیت رنگ بندی کرونایی 
شهرهای کشــور و با افزایش شمار شهرهای قرمز، 
اکنون 1۵شــهر در وضعیت قرمز، 61 شهر نارنجی، 
2۷4 شهر زرد و 9۸ شهر در وضعیت آبی قرار دارند. 
به گزارش ایسنا،  براســاس رنگ بندی منتشر شده 
در یازدهم بهمن ماه، شــهرهای دماوند و فیروزکوه 
)تهران(، تربت حیدریه )خراســان رضــوی(، زرند 

)کرمان(، رامسر )مازندران(، اراک )مرکزی(، جاسک 
)هرمزگان( و میبــد )یزد( در وضعیــت قرمز قرار 
گرفتند.  بنابر اعلام کانال تلگرامی وزارت بهداشت، 
همچنین شهرســتان های خوی )آذربایجان غربی(، 
بیرجند، طبس )خراسان جنوبی(، بردسکن، تایباد، 
سبزوار، نیشابور )خراسان رضوی(، دامغان، گرمسار 
)ســمنان(، بوئین زهرا، قزوین )قزویــن(، الیگودرز 

)لرســتان(، آمل، بابل، بهشــهر، جویبار، ساری، نکا 
)مازندران(، دلیجان، محلات )مرکزی(، حاجی آباد، 
رودان، میناب )هرمزگان(، شــهرکرد )چهارمحال و 
بختیاری(، کامیاران )کردستان(، صحنه )کرمانشاه( 
و رودبار )گیــلان( در وضعیت نارنجی قرار گرفتند. 
براین اساس اکنون  1۵شهر قرمز، 61 شهر نارنجی، 

2۷4 شهر زرد و 9۸ شهر در وضعیت آبی هستند.
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وزیرامورخاورمیانهدولتانگلیس:

ایران به توافق هسته ای پایبند باشد
 تحریم ها برداشته می شوند

صفحه1و4

صفحه10

صفحه9

افزایش دوباره شمار شهرهای قرمز کرونایی 
افزایشمواردابتلایکودکاندرپایتخت

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: در حال حاضر با توجه به جمع بندی پیشــنهادات درخصوص 
دامنه نوسان امید می رود تا پایان سال شاهد تغییر تدریجی دامنه نوسان باشیم زیرا هر گونه مداخله خارج از 
نظم بازار )عرضه و تقاضا( حکایت تلخ قیمت گذاری دستوری است. به گزارش ایسنا، مجید عشقی در نشست 
هم اندیشی با اعضای اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی در خصوص نقش بازار سرمایه در اقتصاد کشور، 
اظهار کرد: بخش زیادی از مسائل اقتصادی کشور مربوط به صنایع است که در این جلسه چالش های پیش رو 
مطرح و مورد بررسی قرار گرفت. معتقدم که بازار سرمایه در حال حاضر می تواند موتور محرک اقتصاد کشور 

باشد زیرا علی رغم اتفاقات متعددی که...

جیمز کلیورلی، وزیر دولت انگلیس در امور خاورمیانه در گفت وگو با شبکه الجزیره گفت: به ایران پیشنهاد 
دادیم که در صورت پایبند بودن این کشور به توافق هسته ای، تحریم ها را بر می داریم. او همچنین گفت: ما 
از ایران می خواهیم که فورا غنی ســازی اورانیوم را متوقف کند. این وزیر انگلیســی همچنین از نقش سازنده 

قطر در سطح بین المللی تقدیر کرد.

وقتیداوریسیمرغجشنوارهفیلمفجر،موضوعیمردانهمیشود!

سیاست به حاشیه  راندن زنان

رئیسسازمانبورسخبرداد

تغییر تدریجی دامنه نوسان تا پایان سال

صفحه4

صفحه5

رهبر انقلاب در دیدار جمعی از تولیدکنندگان و فعالان صنعتی:

 آمارهای کلان اقتصادیِ دهه ۹0 
حقاً و انصافاً ناخرسندکننده است 

حمیدرضاشکوهی

علیاکبرمختاری

مدیران شعبی که بخشنامه را اجرا نمی کنند برکنار می شوند؟

دستورات نشدنی برای »پرداخت وام بدون ضامن«  
تخلف 5 بانک از دستور وزیر اقتصاد

انتقادها به مصوبه کمیسیون تلفیق درباره فروش سربازی افزایش یافت

همه به سربازی می روند به جز ثروتمندان!
ستاد کل نیروهای مسلح مخالف خرید سربازی است
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